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- Panie Prezydencie, 
znamy wyniki refe-
rendum wiemy, że ze 
względu na brak wy-
maganej frekwencji 
jest ono nieważne. Co 
Pan czuje: satysfakcję, 
ulgę?

- Bez przesady. Nie mam 
takich odczuæ. Co najwy¿ej 
wdziêcznoœæ dla tych gli-
wiczan, którzy nie dali 
siê wci¹gn¹æ w coœ, co 
od pocz¹tku nazywaliœmy 
awantur¹, i ¿e pozytywnie za-
reagowali na apel ¿eby w tym 
nie uczestniczyæ. I to jest sa-
tysfakcja. 

Ale tak w ogóle, to z tego 
przedsiêwziêcia nie mo¿na 
mieæ satysfakcji. Proponujê 
wiêc jak najszybciej przejœæ 
nad tym do porz¹dku dzienne-
go i zacz¹æ normaln¹ pracê. 
Zreszt¹ ca³y czas staraliœmy 
siê to robiæ, chocia¿ tak do 
koñca siê nie da³o, bo jednak 
trzeba by³o siê  zajmowaæ 
sprawami, których normalnie 
byœmy w ogóle nie dotykali. 

- Ta 11 procentowa fre-
kwencja jest dla Pana 
zaskoczeniem?

- Nie, to jest mniej wiêcej 
to, czego siê nale¿a³o 
spodziewaæ. Proszê zwróciæ 
uwagê, ¿e ka¿dy, a szcze-
gólnie dotyczy to osób pu-
blicznych, ma jakieœ grono 
przeciwników, i to moje mniej 
wiêcej tak siê kszta³tuje. 
Mo¿e podczas wyborów by³o 
trochê wy¿sze. Tak wiêc w 
tym wypadku nawet moi prze-
ciwnicy trochê referendystów 
zawiedli. Ale to jest ten rz¹d 
wielkoœci. 

- Czy to referendum bę-
dzie dla Pana przyczyn-
kiem do jakiejś reflek-
sji? Czy zamierza Pan 
coś zmienić, choćby w 
często krytykowanym 
sposobie kontaktowania 
się ze społeczeństwem?
 
- Z ka¿dego doœwiadczenia, a 
na pewno z tak znacz¹cego jak 
referendum, nale¿y wyci¹gaæ 
wnioski - i ja wyci¹gn¹³em. One 

Wygrana bez satysfakcji
Sytuację po referendum dla Gazety Miejskiej - Informator Rynkowy, komentuje prezydent Zygmunt Frankiewicz 

wiczanie w przyt³aczaj¹cej 
wiêkszoœci nie s¹ œwiadomi 
pozycji naszego miasta. Nie 
wiedz¹ co siê w Gliwicach 
dzieje, co siê zmieni³o, co 
powsta³o w ostatnim czasie. 
Nie wiedz¹ te¿, jak wypa-
damy na tle innych miast. 
O tym powinniœmy mówiæ i 
promowaæ nasze osi¹gniê- 
cia. 
Komunikacja spo³eczna jest 
bardzo wa¿na równie¿ dlate-
go, ¿e w najmniejszym stop-
niu nie uwa¿am, ¿e jestem 
arogancki a takie coœ próbuje 
mi siê przykleiæ. W zwi¹zku z 
czym ja bardzo chêtnie, jesz-
cze chêtniej ni¿ dotychczas, 
bêdê siê spotyka³ z ludŸmi 
i rozmawia³ bezpoœrednio. 
Sadzê, ¿e wiem czego 
mieszkañcy od nas oczekuj¹ 
ale myœlê, ¿e w wiêkszym 
stopniu trzeba im stworzyæ 
mo¿liwoœæ aby sami o tym 
mówili.

- Czy przesz³o Panu 
przez myœl, ¿e te 
16 tysiêcy osób, które 
posz³y na referendum 
i zag³osowa³y za Pana 

odwo³aniem to nie tyl-
ko kwestia tramwajów?

- Ale¿ oczywiœcie. W tym jest 
sporo polityki i takiej zwyk³ej 
niechêci. Ja siê nie cofam 
przed niepopularnymi de-
cyzjami. Je¿eli ludzie maj¹ 
mi za z³e, ¿e ca³a dzielnica 
zosta³a odnowiona i wybruko-
wana, maj¹ nowe drogi, ale 
nie zosta³y zrobione dojazdy 
do pojedynczych domów bo 
by³oby to kosztem tych bied-
niejszych. I ci ludzie stawiaj¹ 
siê o 8 rano, ¿eby gremial-
nie g³osowaæ za odwo³aniem 
prezydenta, który „tylko tyle” 
zrobi³ dla tej dzielnicy, to jak 
to skomentowaæ?

- Dziêkujemy za 
rozmowê 
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s¹ ró¿nego rodzaju. Na pew-
no powinniœmy zrobiæ coœ z 
komunikacj¹ z mieszkañcami, 

i to na ró¿nych p³aszczyznach. 
Podczas akcji referendalnej 
przekonaliœmy siê, ¿e gli-

Nie chcia³ te¿ sam komen- 
towaæ wyniku referendum, 
wola³ odpowiadaæ na pytania 
dziennikarzy.
 
Prezydent m.in. zadeklarowa³, 
¿e w kontekœcie przysz³orocz- 
nych wyborów, bêdzie stara³ 
siê przekonywaæ te osoby, 
które chcia³y w referendum 
jego odwo³ania, do swoich ra-
cji i argumentów. Podkreœli³, 
¿e bezpoœredni¹ przyczyn¹ re-
ferendum by³a niepopularna 
ale konieczna decyzja doty-
cząca likwidacji linii tramwa-
jowych. Stwierdzi³, ¿e je¿eli 
poprawi siê stan ulic w tych 
miejscach gdzie jest torowi-
sko, podróż autobusem bêdzie 
jeszcze wygodniejsza. Wtedy 
argumenty dlaczego ta decyzja 

by³a niezbêdna już bez emocji 
dotr¹ do mieszkañców, a spora 
czêœæ gliwiczan da siê do nich 
przekonaæ. 

- Gdyby w wyniku re-
ferendum dosz³o do 
odwo³ania w³adz miej-
skich, to dla wszyst-
kich innych by³by to 
sygna³, ¿e trudnych 
decyzji nie nale¿y 
podejmowaæ bo mo¿e 
siê to skoñczyæ utrat¹ 
urzêdu – mówi³ 
Frankiewicz.  

Je¿eli tak mia³oby w Polsce 
byæ, oznacza³oby to kompletn¹ 
stagnacjê zarówno na szczeblu 

centralnym jak i lokalnym.

Pytany o koszty, jakie miasto 
musi ponieœæ w zwi¹zku z re-
ferendum, prezydent przyzna³, 
¿e bêdzie to znacznie powy¿ej 
200 tysiêcy z³otych. 

- Nie chcê byæ populist¹ ale 
takie pieni¹dze z ca³¹ pewnoœ- 
ci¹ mo¿na by przeznaczyæ 
na bardziej potrzebne cele 
– podsumowa³.

Prezydent poinformował, że za 
zaoszczędzoną na likwidacji 
tramwajów kwotę 2 milionów 
złotych miasto przeznaczy mia-
sto przeznaczy na budowę 5-6 
placów zabaw dla dzieci. 

Nina Drzewiecka

Koszty referendum: znacznie powyżej 200 tysięcy
GLIWICE. Ca³a sprawa nie jest warta jakiegoœ g³êbszego 
prze¿ywania – tak prezydent Frankiewicz podsumowa³ 
akcjê referendaln¹ w Gliwicach na konferencji prasowej, 
zwo³anej dzieñ po referendum.


